
Zpráva o činnosti ČSCH Cítov za rok 2023 
 

Vážení přátelé, 
 
dovolte mi, abych vás v přehledu naší celoroční činnosti seznámil se vším, co nás potkalo. 
Nebylo toho málo, byť některé dílčí cíle se naplnit nepodařilo. Na druhou stranu se zase zvládlo 
něco navíc nebo se minimálně dařilo udržovat vysoký standard naší činnosti, ať už budu mluvit 
o našem společném chovatelském zázemí, pořádaných výstav, nebo i o dalších činnostech 
souvisejících se spolkovým a chovatelským životem. 
 
VČS se v loňském roce konala dne 3 března. Členské schůze se konaly 7x a výbor ZO se sešel 
5x. Spolek má k dnešnímu dni celkem 28 členů (stejně jako vloni), z toho hned 7 mladých 
chovatelů. 
 
Všichni členové se v rámci svých možností aktivně zapojují do hlavních spolkových aktivit, a i 
do akcí mimo něj. Těmi jsou zejména akce obecní, jako masopust nebo dětský den, dále dva 
členové se podíleli na realizaci celostátní výstavy drobného zvířectva v Lysé a skupinově jsou 
navštěvovány velké zahraniční akce, vloni to byla například Spolková výstava králíků v Lipsku. 
Nyní k té naší hlavní činnosti. 
 
Členové spolku v roce 2023 registrovali 328 ks králíků (z toho 107 v Německu), a odebralo se 
555 kroužků na holuby a drůbež. 
 
Velikonoční výstava se konala ve dnech 8. a 9. dubna. Výstava sice nabídla slabší expozice 
s 227 králíky, 26 voliérami drůbeže a pouhými 29 kusy holubů, ale i tak se jí podařilo přilákat 
630 platících návštěvníků.  
 
Druhou výstavou byla speciální výstava holubů moravských pštrosů, která se konala 21. října 
a jejím pořadatelem je Klub chovatelů moravských pštrosů a my jen spolupořadateli. Výstava 
je jednodenní, předvedeny byly necelé dvě stovky holubů a klub si v rámci výstavy připomenul 
100. výročí založení a 35. výročí založení jeho pobočky v Praze. 
 
Podzimní výstava byla, co se obsazenosti areálu, tradičně o něčem jiném. Konala se ve dnech 
4.-.5.11. a čítala 435 králíků, 96 voliér drůbeže a 150 holubů, doplněná o několik voliér 
exotického ptactva. Počet vystavených zvířat opět způsobil, že areál praskal ve švech své 
kapacity. Výstavu navštívilo přes 400 platících návštěvníků, a i čísla prodeje byla uspokojující 
– prodala se zvířata za více než 70 tis. Kč. Za zmínku ještě stojí rozšířená expozice plemene 
králíků činčily velké, kterých se cíleně sešlo téměř 80 ks a znamenalo to tak největší expozici 
plemene v ČR hned po jejich speciální klubové výstavě, a ani na celostátní výstavě v Lysé nad 
Labem nebylo tolik činčil, jako u nás! V rámci toho plemene se pak teprve podruhé v 
naší historii objevilo excelentní hodnocení jedince 97,0 bodu. Výstava byla i velmi dobře 
tematicky podzimně vyzdobena a vlastně i v rámci výstavy jsme si připomněli 55. výročí 
založení našeho spolku. Ten spatřil pomyslné světlo světa na jaře památného roku 1968 a 
v roce 1983 se spolku podařilo otevřít tento areál, čímž to pádem tak bylo oslaveno 40. výročí. 
A aby toho nebylo málo, tak rok 2023 přinesl i 120. námi pořádanou výstavu. Jako připomínka 
těchto výročí byla všem členům zhotovena trička s logem spolku. Jejich pořízení proběhlo 
sponzorskou cestou a za tento nemalý dar ještě jednou děkujeme.  



 
Počet obeslaných výstav vloni skokově narost. Dokazuje to naši výstavní sílu, na druhou stranu 
to našim chovům přináší velké stresové faktory. V toce 2021 jsme absolvovali 20 výstav, v roce 
2022 jich bylo také 20, a v roce 2023 jich bylo hned 28 a co je nejvíce potěšitelné, že krom 
jedné na všech výstavách naši členové získali nějaká ta ocenění. S ohledem na to, že hlavní 
výstavní sezóna se odehrává během podzimu, stává se, že se termínově potkají třeba hned 3 
výstavy, které pravidelně obsazujeme, nebo obsadit chceme. Přináší to ale mimořádný tlak na 
chovatele a občas se tak i stane, že někde se z účasti musíme, k drobnému rozčarování 
pořadatelů omluvit, ale zkrátka nelze být všude. Jen si to poslechněte: Lysá v lednu, Kralupy, 
Velvary, Rovné, Šlapanice, Slaný, Tautenhain v Německu, Č. Lípa, Hřivčice, Ondřejov, Olovnice, 
Liběchov, Praha Ďáblice, Praha Hostivař, Tišice, Roudnice n.L., opět Velvary, Terezín, Straškov, 
Praha Chuchle, Podbořany, Kralupy v říjnu, Slavkov u Brna, Celostátní výstava v Lysé a 
Spolková výstava v Lipsku. K tomu 3 výstavy námi pořádané, nebo spolupořádané. Na těchto 
výstavách jsme získali celkem 111 nejrůznější cen, pohárů, vítězů či mistrů. K těm 
nejstěžejnějším patří zisk titulu Mistr Saska pro Davida Rameše na srpnové výstavě mladých 
králíků v Německu, kdy se mu povedlo to, co už dříve Karlu Marianovi. Celostátní výstava 
přinesla našemu spolku hotové žně, protože Karel Marian získal titul Mistr ČR na králíky a 
k tomu ještě dvě čestné ceny. David Rameš získal hned dva tituly Mistr ČR v chovu holubů a 
k tomu ještě pohár a čestnou cenu. Náš spolek měl tu čest v minulosti mít ve svých řadách 
králíkářské mistry, tedy hlavně díky Karlovi Marianovi, ale Mistr ČR v sekci holubů je počin 
mimořádný, který se v naší 55leté historii objevil poprvé. Závěr roku, víkend před Vánocemi, 
patřil největší výstavě králíků poslední doby, kdy se na lipském výstavišti sešlo přes 24 000 
králíků. Mezi nimi bylo 12 našich a na kolekci činčil velkých získal David Rameš čestnou cenu a 
zaostal za německým mistrem o pouhopouhý jeden bod. Název naší obce tak v adresáři 
s téměř 4000 vystavovateli jistě neušel pozornosti řadě z nich, či pozornosti návštěvníků 
výstavy. Pro reprezentaci spolku či obce bylo uděláno v tomto případě maximum. 
 
Náš areál už třetí rok složil i kroužku mladých chovatelů pod vedením Lenky Polákové 
Kadeřábkové. Kroužek navštěvovalo v loňském roce pět dětí ve věku 8-13 let. V současnosti 
jsou ještě volná jedno až dvě místa, která se plánují nabídnout při naší velikonoční výstavě. 
Kroužek funguje každý pátek 15:00 – 16:30 hod a je zdarma. Specializuje se na králičí hop, 
posledních 15-30 minut se věnuje teorii, při které se děti učí poznávat plemena zvířat nebo se 
učí chovatelskou teorii. Samozřejmostí je pomoc členů kroužku při chovatelských akcích. 
V loňském roce se kromě toho zúčastnili také on-line soutěže pořádané hnutím Sraz – Toulcův 
dvůr, navštívila se celostátní výstava a v našem areálu proběhlo i okresní kolo OMCH. 
Také se podařilo začít závodit v králičím hopu, obě slečny zatím závodí v lehké třídě. V rámci 
rozšiřování vybavení kroužku byla v loňském roce pořízena překážka na skok do dálky. Pro 
letošní rok se plánuje opět zapojení do soutěže v Toulcově dvoře, uspořádat soutěž v králičím 
hopu a navštívit významnou chovatelskou akci. 
Kroužek by rád v i letošním roce uspořádal v okresu Mělník okresní kolo chovatelské soutěže, 
nebo se jej alespoň účastnil. Nabídnuta byla také podpora mladým teraristům, pro které jsou 
připraveny testové otázky. 
 
V rámci údržby areálu jsme v loňském roce zakončili tři roky trvající postupnou obměnu 
betonových ploch na dvoře. Zbývající poslední, ale největší úsek, jsme se rozhodli už dále 
nedělit a dokončit ho celý. S ohledem na velký úsek a tradičně obdrženou dotaci od obce, jsme 
se tentokrát rozhodli pro realizaci dodavatelským způsobem. Na našem pozemku máme tedy 



hotovo a teď bychom ještě rádi vyřešili zpevnění mezi silnicí a vjezdem do areálu, ale zde je 
nutná součinnost s obcí. 
Náš areál má různá využití. Stěžejní je to chovatelské v podobě výstav či chovatelského 
kroužku, ale slouží i pro konání soukromých akcí, zejm. oslav a sem tam i pro konání veřejných 
zasedání zastupitelstva obce. V rámci zlepšování bilance jeho provozu ho pronajímáme, 
nicméně vzhledem k několika negativním zkušenostem poslední doby jsme nuceni jeho 
pronajímání zastavit a nechat jej pro chovatelské využití nebo využití pouze našimi členy. 
Samozřejmě, a tradičně, je areál využíván v rámci pravidelných dopoledních setkání našich 
členů a příznivců našeho spolku. Zde se při kávě, konají výkupy králičích kožek, pro které si 
pravidelně jezdí společnost TONAK. Odevzdány byly v loňském roce kožky v hodnotě 27 530 
Kč. V současnosti se ale společnost potýká s odbytovými problémy, a tak jsme byli aktuálně 
nuceni výkup zastavit. 
 
Na závěr si tradičně dovoluji připomenout naši další reprezentaci a publikační činnost. O, snad, 
pěkných tričkách pro všechny členy už bylo řečeno. Stejně tak všichni členové tradičně obdrželi 
spolkový stolní kalendář s fotkami naší z činnosti, chovů, nebo okolí přírody. Díky loňským 
velkým výstavním úspěchům si nás všimli i regionální média. Ve svazovém měsíčníku se pak 
vloni objevili dva naše velké články, jeden z nich připomněl rozsáhlé zásluhy o české 
chovatelství emeritního předsedy ČSCH a našeho člena Jardy Kratochvíla. Pro zajímavost 
v aktuálním čísle časopisu máme hned dva články, jeden o podzimní holubářské výstavě a 
druhý o výrobě krmných granulí. A náš web pravidelně reportuje nejen o akcích námi 
pořádaných, ale informujeme i o dění v našem svazu nezkreslené svébytnou interpretací 
vedoucím funkcionářem okresu a v neposlední řadě tam uvádíme i reportáže a postřehy ze 
zahraničí, a i proto je náš web poměrně hojně navštěvován. 
 
Takový byl rok 2023 pohledem na naši činnost. Děkuji za pozornost. 


